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У С П Р Э Ч К А Х ВЫ ЧУЛІ ?

З Б С  I Х Б С .  X T O  К А Г О ? СТУДЭНТ, ЗАВОЧНІК,
Мне, пабочнаму назіраль- 

ніку, між іншым здаецца, што 
ма мэтах і задачах прынцы- 
іювай розніцы паміж гэтымі 
суполкамі няма. Але, віда- 
вочна і згода паміж імі так- 
сама адсутнічае.

Год таму быў утвораны 
X а ў р у с б е л а р у с к а м о ў 11 ы х
студэптаў. Аляксей ГЛ У Ш 
КО, студэнт хімфака і прад- 
стаўнік Задзіночання бе- 
ларускіх студэнтаў, лічыць, 
што справу, распачатую год 
назад Хаўрусам, можна весці 
ў метках аднае арганізацыі. 
Я му здаецца нават смеш

ным існаванне ва універсі- 
тэце дзвюх амаль аднолька- 
вых студэнцкіх арганіза- 
цый.

Алесь ШАВЕЛЬ, былы сту
дэнт гістарычнага факуль- 
тэта, старшыня Хаўруса, 
наадварот, лічыць: чым
болып будзе беларускамоў- 
ных плыняў, тым лепш. Ён 
не супраць ЗБС, ён толькі 
не адабрае знішчэнне ХБС.

Справа яшчэ і ў тым, што 
многія студэнты з рады ХБС 
даўно ўжо ' перайшлі ў ЗБС,

які, дарэчы, зарэгістраваны ў 
травені гэтага года.

У выніку перамоў было вы- 
рашана сабраць Сойм Хаўру- 
са і дзейнічаць далей у 
адпаведнасці з абставіна- 
мі: альбо абраць новую
раду і новага старшышо, 
альбо аб’яднаць усіх студэн- 
таў у ЗБС.

Але цяпер відавочна адзі- 
нае — што большую частку 
універсітэцкага студэпцт- 
ва справа ЗБС і ХБС па- 
сапраўднаму п аку л ь  не 
цікавіць. Што будзе далей — 
пакажа час.

АСПІРАНТ? ПЛАЦІ!

Ha плошчы Неза- 
лежнасці — бурлі- 
выя мітынгі пад 
чырвонымі і бел- 
ч ы р в о н а - б е л ы м і  
сцягамі.

А што ж  моладзь 
Беларусі?

Як ні дзіўна, ме- 
навіта яна  ў ш ара
гах тых, хто ад  па- 
л іты к і  с т а м іў с я .  
Больш прыемна па- 
слухаць  рок-кан -  
цэрт.

Што ж ,  кожнаму 
часу — свае кумі-
ры...

Фота
C. BACIJlbEBA.

3  I верасня Саўмін вырашыў павялічыць пла
ту за  карыстанне інтэрнатамі для студэнтаў вышэй- 
шых, навучэнцаў сярэдніх спецыяльных і прафе-  
сійна-тэхнічных устаноў, а таксама слухачоў пад- 
рыхтоўчых аддзяленняў пры B НУ у памеры 10 
працэнтаў ад мінімальных (базавы х) узроўняў сты- 
пендый адпаведных катэгорый навучэнскай мола
дзь

Улічваючы, што інтэрнат інтэрнату — розніца,  
Міністэрству адукацыі даручана ў трохмесячны  
тэрмін разгледзець пытанне аб увядзенні дыферэн-  
цыраванай платы з а  карыстанне інтэрнатамі ў за-  
лежнасці ад умоў пражывання.

Ад «кватэрнай платы» вызвалены наогул дзеці-  
сіраты і дзеці,  якія засталіся без  апекі бацькоў. 
Бясплатна п р ад астаўля ецца  інтэрнат членам  
сем’яў загінуўшых ваеннаслужачых, інвалідаў Вялі- 
кай Айчыннай вайны I і II груп і прыроўненым 
д а  іх асобам, а  таксама інвалідам і асобам з  неда-  
хопамі разумовага і фізічнага развіцця.

Аспірантам, завочнікам, абітурыентам плата за  
займаемую плошчу буд зе  значна вышэйшай. Яна  

праводзіцца па стаўках, зацверджаны х выканка- 
мамі абласных і Мінскага гарадскога Савета на
родных дэпутатаў. Застаецца  спадзявацца, што яе 
памер не зраўняецца з  коштам «люкса» ў пяцізорка-  
вым гатэлі.

Р А Т У Й Ц Е ! З А  П А Р Т А М І  —

П А Д  ГПСКА-93

ВУЧЫЦЦД -

HE ВУЧЫЦЦД?

в ы к л а д ч ы к і

А «Коммерсант» адзін
У пятніцу «Комсомолка» разы ш лася пер- 

шай. Потым зніклі апошнія тры экземпляры 
«Знамени юности». Так зд ар аец ца  ў газетным 
кіёску галоўнага  корпуса і ў іншыя дні тыдня. 
Дарэчы, у пятніцу асаблівым поспехам ка- 
рыстаецца «Советская Белоруссия» — тайная 
газета (усяго рубель каштуе),  якая  друкуе ’ 
ў тэты дзень праграму тэлеперадач. У « И з
вестиях» тэлепраграма ёсць таксама, але гэта 
ў некалькі разоў дараж эй .

Танныя газеты, дарагія  газеты... Ці даўно 
мы сталі ўж ы ваць  такія словазлучэнні? З д а 
ецца, зусім нядаўна «Московские новости» 
каштавалі 50 капеек і лічыліся дарагой газе- 
тай, але кожны тыдзень такія чэргі за  ёй 
збіраліся! A сёння гэта выданне каштуе 6 
рублёў 90 капеек і, пэўна, не толькі з -за  кош
ту не карыстаецца асаблівай папулярнасцю: 
і апошні нумар стосам ляжы ць,  і папярэдні.

Сёння вялікі попыт у «СПИД-инфо», многія 
пытаюцца пра гэты штомесячнік і не ба- 
яцца аддаць за  некалькі старонак тэксту на 
ш эрай паперы 10 рублёў. Але ў кіёсках 
«Саюздруку» тэту газету цяпер ц я ж к а  суст-

рэць — пасля вядомай пастановы аб эра- 
тычных і парнаграфічных выданнях, якая 
патрабуе прадаваць  іх у спецыяльна адведзе- 
ных месцах.

Самыя трывалыя «аўтсайдэры» ў газетным 
кіёску галоўнага  корпуса — «Красная звез
да», «Белорусская нива» і «Мінская праў- 
да». Ix можна купіць і ў другой палове дня, 
і на наступны дзень, і нават яшчэ пазней.

Hаўрад ці хто стане ў апошнія дні пад- 
пісной кампаніі рабіць свой выбар з улікам 
поспеху тых ці іншых выданняў у кіёску — 
кожны зыходзіць са  сваіх прыхільнасцяў і 
памераў кашалька. A калі вы наогул не 
выпішыце ніводнай газеты, не сумуйце. 
Часцей наведвайце з новага года газетны 
кіёск галоўнага корпуса. Яго ветлівая гаспа- 
дыня Еўдакія Харытонаўна Юзефовіч, якая 
працуе тут ужо шмат гадоў, хутка запа- 
мінае сваіх пастаянных пакупнікоў і іх любі- 
мыя выданні. Вось толькі купіць у яе «Ком
мерсант» вы асабліва не разлічвайце: ён 
наведвае наш кіёск у адзіным экземпляры.

Непрадбачлівасць працаў- 
нікоў Мінцепласеткі прымусі- 
ла  на мінулым тыдні студэн- 
таў-біёлагаў і радыёфізікаў 
змагацца. Спачатку ў курт
ках і паліто супраць ледзя- 
нога паветра ў аўдыторыях 
і пакоях інтэрната нумар тры. 
А потым — наогул супраць 
зан ятк аў  у н а д зв ы ч а й н а  
халодных умовах. У дэкана- 
тах факультэтаў было выра- 
шана прыпыніць заняткі на 
тыдзень і даць магчымасць 
студэнтам памяняць халод- 
ную «зону» на цяпло роднага 
дома.

Па словах прарэктара па 
а д м ін іс т р а ц ы й н а - г а с п а д а р -  
чай рабоце У. I. Тарасевіча, 
праблема выраш ана дзякую- 
чы агульным намаганням, у 
тым ліку і рэктара універ- 
сітэта. Заняткі аднавіліся ў 
панядзелак 19 кастрычніка.

A ш іо будзе, калі грымнуць 
сапраўдныя маразы? Напэў- 
на, нам, гаротнікам, хутка 
прыйдзецца зімаваць дома.

M
ПА-БЕЛАРУСКУ?

В А Ш А  M E  PKA BA H H E Я К Р А З  Д Л Я  ВАС?

САЦЫЯЛОГІЯ ПРА НАВУЧАННЕ «АРАНЖАВАЯ М М »  АШО ВЫИШЛА!

Иось н екато ры я  вынікі. 
З а  дв ух ступ еньчатую  с.і- 
стэму' а д ук ац ы і вы каза-  
л іся  56 п р ац эн та ў  апы та-  
ных, толькі 2 п р ацэн ты  
аднесліся  да  яе  кры ты чн а ,  
а 42 яш чэ не вы значы лі 
сваіх адносін да новай сі- 
стэмы.

52 п р ацэн ты  рэспан- 
дэнтаў л ічаць, ш то мена- 
віта б ясп латн ае  навучам- 
не зя ў л я е ц ц а  п р ы ч ы н ай  
невы сокай  якасц і  гіадрых- 
TOVKi сііепыялістаіт: толк-

кі 12 п р ац эн таў  ап ы тан ы х  
у п эўн ен ы я , ш то ўвядзен- 
не платы  павы с іц ь  я касц ь  
адукацыі. 17 п рацэн таў  не 
вельмі ў гэтым упэўнены, 
а 71 п рацэн т  вагаецца  па- 
м іж  «так» і «не».

С упрац ь  поўнага  пера- 
воду в ы к л ад а н н я  на бела- 
рускую  мову вы казал ася  
80 п рацэн таў  студэнтаў, 
я к ія  п р ы н я л і  ўдзел  у апы- 
танні,  16 працэн таў  — 
за, а 4 п рац эн ты  абы яка-
RL,І Я  ТТЯ M O R K T  R K T K  Tl Tl ГГЯ H l l  Я

Снадары студэнты, калі вас наііакоіць праблема ўпутра- 
нага разніцця — звярніце ўттагу Ira ііаліцы сучаснмх 
кнігаштшаў (Нацыніпілі.пті Гап.ііятайа Iitviapyci і інміыя). 
Нядаўна ў Minrity начала праданацца Аранжаван кпіга. 
Вымярэнні певядомага» Ашо (Шры 1’аджніша).

Дасягнуці, глыбінь сваёй унутранаіі сутнасці вам дапа- 
можа практыка. Вопыт Усходу — стос медытацыйных 
тэхнік — сабраны Раджнішам са ўсіх часоў і краін.

У цэлым гэта гарэзлівая, цёплая кніга, якая дапаможа 
вам светла правесці рэшткі вольнага часу. Своеасаблі- 
вы гумар Раджніша, а таксама аповед пра яго незвы- 
чайны лёс у дадатак да медытацыйных тэхнік — гэта 
ўсё «Аранжавая кніга. Вымярэнпі невядомага».

Калі вас не напалохас кошт — 200 рублёў — вы 
знойдзеце добрую кнігу.

«Калі ты сустракаеш нрасветленага Майстра, адбываецца 
цуд. У нас адбываецца інтуітыўнае прызнанне таго, што 
оэты чалавек прадстаўляе нашу вышэйшую магчымасць, 
таго, што ён ёсць тое, чым мы можам быць...»

С А М - Н А С А М

CA С Т А Р Ш Ы Н Ё Й

ШУШ КЕВІЧ 
ВЯРНУУСЯ Ў

РОДНЫ
УНІВЕРСІТЭТ.
НА СУСТРЭЧУ

Курсы беларускай  мо- 
вы для  вы кладчы кау  іс- 
нуюць ва уніве.рсітэце 
ўж о  на п рац я гу  трох га- 
доў, але толькі з м інулага  
навучальнага  года гэтая 
справа иабыла м асавы  
характар .

Уладзімір Аляксандра-  
віч НАУМОВІЧ, зыгад-

чык каф ед ры  беларускай  
мовы і л ітаратур ы  для 
пры ро д азнаў ч ы х  ды сцы н- 
лін, паведаміў , што ў мі- 
нулы м годзе кур сы  наведа
л а  к а л я  230 вы кл адч ы каў  
універсітэта. A нэўным 
вы нікам  стала  тое (маж- 
ліва, гэта  за сл у га  не толь- 
Iti к у р с а ў ) , ш то на многіх 
ф аку л ьтетах  ун іверсітэта 
п ачалося  вы кл адан не  на 
б ел арускай  мове і спе
ц ы я л ь н ы х  ДЫСЦЫГІЛІН.

К аф ед р а й  падры хтава-  
на  некальк і праграм, раз- 
л ічаны х  на 24, 40, 60 І 
90 гадзін. К ож н ы  выклад- 
чы к у адпаведнасці з глы- 
бінёй ведання  беларускай  
мовы выбіраў курс'.

Зр азум ела ,  наибольш ая  
ў в а г а  н а д а е ц ц а  п р а к -  
ты ц ы  вуснага  маўлення. 
М ногія  вы кладчы кі курсаў  
уваходзяць  у кам іс ію  па 
спецтэрміналогіі  і ск л а 
дам ню а дп вводных слоў- 
нікаў. П р ы ч ы н а  ін-
тарэсу дті мовы — дзеся- 
ц іп р ац эн тн ая  н адбаўка да 
зарп латы ? Альбо боязь 
ап ы н у ц ц а  заўтр а  без пра- 
цы? Ш то яш чэ? Х очацца 
веры ць усё ж, ш то ж адан - 
не к ары гтацц а ,  нарзпіце, 
сайраўднаіі роднай мовай.

Т. К А З А К .

7 К А С Т Р Ы Ч  H I KA  
BA  У Н І В Е Р С І Т Э Т Е  
А Д Б Ы Л А С Я  
С У С Т Р Э Ч А  CA  
С Т А Н І С Л А В А М  
CTA  H I С Л  A B A B I Ч A M  
Ш У Ш К Е В І Ч А М .
Т А К ,  CA
С Т А Р Ш Ы Н Ё Й
В Я Р Х О У Н А Г А
С А В Е Т А
Р Э С П У Б Л IKI
Б Е Л А Р У С Ь .
А Л Е  Я Ш Ч Э  —
S Б Ы Л Ы М  
С Т У Д Э Н Т А М ,
В Ы  К Л А Д Ч Ы  K A M 1 
З А Г А Д Ч Ы К А М  
К А Ф Е Д Р Ы  I 
П Р А Р Э К Т А Р А М  Б Д У .

Ён а д р а з у  п ры зн аўся , 
што не можа ў  гэтай аўды -  
торыі не бы ць самім  са 
бой. Тут ён п р а ц а ва ў  з  
1961 го д а  да  апош няга  
часу, толькі з  трохгадовым  
перапы нкам , к ал і бы ў  
накіраваны  на работу ў  
радыётэхнічны інстытут.

К ал і во б р а зн а  ўяв іц ь  
сабе ш лях Ш уш кевіча на
верх  як н екалькі крокаў  
п раз плош чу Н езалеж - 
насці а д  а дн аго  буды нка  
д а  д р у го га , н ельга  не 
п р ы з н а ц ь :  не кож ны
здольн ы  вяртацца па г э 
тым ш ляху, не н азад , з р а 
зум ела , а  д а  сва іх  выто- 
каў . Станіслаў Станісла- 
вавіч  зр а б іў  крокі ў  зв а -  
ротным напрам ку, каб  су- 
стрэцца з намі і з самім  
сабою  ранейш ым . Д зя к уй  
ям у за  гэта.

М ы  п р а п а н уем  вам  
сп р а ва зд а ч у  а б  сустрэчы  
са Старшынёй В ярхоў-  
н ага  Савета рэспублік і, 
калі пасля я е  прайш ло  
ам аль д ва  тыдні, уя ўл я -  
ючы агул ьн ую  ц ікавасц ь  
да  разм овы , якая вя лася  
на ёй, а  таксама ўл ічваю -  
чы тое, што не ўсе  ж ада- 
ючыя трапілі па розн ы х  
пры чы нах у  перапоўне-  
ную  актавую за л у  га л о ў -  
н ага  корп уса  і што р эс -  
публіканскія  сродкі м аса- 
вай  інф арм ацы і не рас-  
п авя дал і а б  гэтай сустрэ
чы п адрабя зн а .

(Заканчэнне  на  2-й стар.).



С А М - Н А С А М  CA С Т А Р Ш Ы Н Е Й

ШУШКЕВІЧ ВЯРНУЎСЯ У РОДHЫ УНІВЕРСІТЭТ.
НА СУСТРЗЧУ

— Чаму я імкнуўся су- 
стрэцца з універсітэтам? — 
сказаў ён у пачатку сустрэ- 
чы.— Відавочна, тэта тая 
аўдыторыя, што найбольш 
шчыра, і дакладна  можа па- 
ставіць пытанні, з якіх можна 
зразумець: што адбываецца 
ў нашым грамадстве, у пер
шую чарту, з інтэлігенцыяй, 
са студэнцкай моладдзю. На 
іх мы вельмі-вельмі разліч- 
ваем зараз ,  і калі ў гэтых 
накірунках знойдзем спосаб 
станоўчага вырашэння пра- 
блем, перспектывы ў нашай 
дзярж авы , я думаю, добрыя.

Я не рыхтаваў ніякага тэк- 
сту спецыяльна для выступ
ления перад выкладчыкамі, 
студэнтамі і супрацоўнікамі 
Б е л ар у с к ага  д з я р ж а ў н а г а  
універсітэта. Я хацеў бы, каб 
наш а гаворка пайшла ў рэчы- 
шчы тых пытанняў, якія па- 
ставіце вы.

Хачу коратка ахарактары - 
завац ь  той момант, які мы 
перажываем сёння. Цяпер
мы больш, чым калі-небудзь 
раней, усведамляем, што, 
калі мы жылі ў былым Ca- 
вецкім Саюзе, мы, на жаль, 
не стварылі прававой асновы 
для ўзаемадзеяння былых 
суб’ектаў СССР. Нам цяпер 
не дастае  пагадненняў паміж 
дзяржавамі,  каб будаваць
нашы адносіны.

Што д а  палітычнай галіны, 
тут вельмі цяж ка  рухацца 
далей наперад. Мы не можам 
пайсці на больш цесны
палітычны саюз, бо тэта фак- 
тычна забаран яе  нам наша 
закан адаў ства  — мы павінны 
паспрабаваць свае сілы як 
с а м а с т о й н а я  н е з а л е ж н а я  
дзя р ж ав а .  Па тых ж а  прычы- 
нах мы не можам ісці і на 
больш цесны ваенны саюз. 
Але ў нас няма ніякіх пе- 
рашкод для таго, каб мы дзей- 
нічалі вельмі шырока, вельмі 
актыўна ў эканамічнай галіне, 
каб мы ўсталявалі пэўную 
фінансавую сістэму, якая б 
спрыяла развіццю эканомікі 
краін СНД. Мы павінны знай- 
сці варыянты, выгадныя для 
ўсіх. Але тут ёсць вялікія 
цяжкасці.

Зусім нядаўна на падобных 
сустрэчах я казаў, што нам 
трэба захаваць  рублёвую зо
ну, каб весці вялікі абмен 
або гандаль з Расіяй, куды 
мы накіроўвалі 80 працэнтаў 
нашай гатовай прадукцыі. 
З давал ася  б, мы і жывём у 
рублёвай зоне: і ў Расіі, і ў 
Казахстане, і пакуль яшчэ на 
Украіне, і ў рэспубліках Ся- 
рэдняй Азіі рублём карыс- 
таюцца. Але справа ў тым, 
што калі мы зарабілі тэты 
рубель, напрыклад, у К азах
стане, мы нічога не зможам 
за  яго купіць у Pacii. Што 
адбылося? У нас ёсць не вель- 
мі добра кантралюемая эмі- 
сія грошай, і кожная рэс- 
публіка ўводзіць пэўныя сумы 
грошай, якія не забяспечаны 
ніякімі таварамі ў рамках 
тых цэн, якія існуюць у на
шай структуры. Па гэтай пры- 
чыне цэны растуць, і мы маем 
вялікую інфляцыю. I тут трэ
ба альбо рабіць хірургічную 
аперацыю, альбо імкнуцца да 
стабільнасці нашых грошай, 
а  пасля выводзіць іх на ўз- 
ровень, вызначаны эканомі- 
кай і банкам, каб яны аб- 
м ен ьвал іся  на с в а б о д н а  
канверсаваную валюту. Калі 
мы на гэтыя цяжкія крокі 
не пойдзем, у нас няма на- 
дзеі ператварыцца ў цыві- 
лізаваную сістэму.

Прэзідэнт Pacii адабраў  
у мяне лозунг: «Давайце
прыйдзем да  згоды, каб зра- 
біць рэформы». Калі мы не 
рэфармуем нашу гаспадарку, 
мы будзем і не ў старым 
стане, і не ў новым. I чым 
даўж эй  мы будзем у такім 
стане, тым горш для нас. Што 
нам трэба зрабіць? Нам трэ
ба прайсці два  вельмі важ- 
кіх этапа: Нершы — падрых- 
таваць  пэўныя дзярж аўны я 
структуры да  прыватызацыі, 
а  другі — правесці прыва- 
тызацыю. Вярхоўны Савет

падрыхтаваў на бліжэйшую 
сесію пакет прапаноў па гэтай 
праблеме. Мы дэталёва  раз- 
глядалі іх на сумесным 
пасяджэнні Прэзідыума Вяр- 
хоўнага Савета і Прэзідыума 
Савета Міністраў. Я магу вам 
з вялікім задавальненнем ска- 
заць, што зроблены вялікі 
крок у накірунку прыватыза- 
цыі. Я спадзяюся, Вярхоўны 
Савет гэты закон прыме.

Есць прадпрыемствы, якія 
не трэба рыхтаваць д а  прыва- 
тызацыі, іх можна прываты- 
з ав ац ь  ужо. Але прыватыза- 
цыі супрацьстаіць тая струк
тура, якая трымае ў руках 
гандаль і транспартныя 
сродкі. Бяда ў тым, што су- 
працьстаіць яна на падставе 
тых законаў, якія ў нас дзей- 
нічаюць.

На маю думку, Вярхоўны 
Савет падры хтаваны  для 
в ы р а ш э н н я  н е а д к л а д н ы х  
пытанняў, у тым ліку, да  
ратыфікацыі шэрагу міжна- 
родных пагадненняў. У пер
шую чаргу, гэта пагадненне 
аб звычайных узбраеннях. 
Калі мы не пададзім раты- 
ф ікацы й ны я г р ам аты  аб 
ратыфікацыі гэтага дагавора  
да  3 лістапада галандскаму 
ўраду, можа быць скандал. Я 
спадзяюся, гэтага не здарыц- 
ца.

Я спадзяюся таксама на 
вялікі прагрэс у праблеме 
прыняцця новай Канстыту- 
цыі. Па многіх напрамках мы 
прыйшлі да  згоды ў межах 
Кансультацыйнага савета і 
тых дэпутацкіх груп, якія 
працуюць у межах Канстыту- 
цыйнай камісіі, але д а  шэрагу 
пытанняў існуюць розныя па- 
дыходы. Я не ўпэўнены, што 
іх удасца  вырашыць менаві- 
та  на гэтай сесіі. Адна з іх — 
праблема мясцовага сама- 
кіравання. На гэты пераход- 
ны перыяд патрабуецца мод
ная сістэма ўлады. Разам 
з тым, дэмакратычны рух 
на Беларусі патрабуе, каб 
усялякая  ўлада, выканаўчая 
ў тым ліку, абап іралася  не- 
пасрэдна на народ. Тут трэба 
знайсці разумны падыход, каб 
д з я р ж а в а  заставалася  дзярж а-  
вай і каб дэмакратычныя пры- 
нцыпы пры гэтым захоўвалі- 
ся.

Відавочна, я быў бы не са- 
мім сабой, калі б не сказаў 
вам аб тых праблемах, якія 
існуюць у нас з забеспячэн- 
нем работнікаў адукацыі. Як 
вы ведаеце Вярхоўны Савет 
прыняў рашэнне аб тым, што 
артыкул 34 Зако на  аб адука- 
цыі будзе ўведзены ў дзеян- 
не з I верасня гэтага года. 
Калі былі падлічаны тыя 
сродкі, якімі ўрад  можа ка- 
рыстацца ў гэтых мэтах, вы- 
светлілася, што іх проста ня
ма. Гэта праблема горача аб- 
мяркоўвалася на нашай су- 
меснай з урадам нарадзе. I 
вось тут, я вымушаны вам 
прызнацца, мы пайшлі на 
крок, за  які можам быць 
асуджаны сесіяй Вярхоўнага 
Савета. Мы прапанавалі на- 
шаму Нацыяльнаму банку 
даць ураду крэдыт, каб вы
рашыць гэта пытанне ў ад- 
паведнасці з прынятым зако
нам. Але я зноў ж а  быў бы 
няшчырым чалавекам, каб 
не растлумачыў вам, да  чаго 
гэта вядзе. У агульначалаве- 
чым сэнсе гэта фактычна зна- 
чыць, што мы жывём за  кошт 
сваіх папярэднікаў або за  
кошт сваіх дзяцей і ўнукаў. 
Мы можам і павінны пайсці 
на такі крок дзякуючы інтэг- 
рацыі, у якой існуем. Нашы 
суседзі, з якімі мы знахо- 
дзімся ў адной рублёвай пра- 
сторы, такія рашэнні прыма- 
юць, свае запазычанасці па- 
вялічваюць, і нам нельга гэта
га не зрабіць. Калі мы на такі 
крок не пойдзем, нашы сусе- 
дзі будуць у нейкай ступені 
жыць за наш кошт.

Потым Станіслаў Ста- 
н іслававіч  а д к а зв а ў  на 
пытанні, як ія за д а ва л а  
ям у за л а . Цяж ка сказац ь, 
чым бы лі для я го  пры

гэтым родны я сцены  —  

дапам огай  ці пераш кодай. 
А л е п раз д з в е  гадзін ы  на- 
сычанай разм овы  ён тры- 
м аў у  р ук а х  ун уш альн а- 
га  вы гл я д у  стос цы дулак  
з пытаннямі і бы ў  гатовы  
п рацягвацъ  а д к а зва ц ь  на 
іх. А  за л а  ўж о стамілася, 
доб рая  частка яе да  гэта
га  часу р а зб е гл а ся , за б ы ў-

шыся на н а ва гу  да  госця І 
да  сябе...

ПРА РЭФ ЕРЭНД УИ
— Я к Вы лічы це, ці не час 

Б еларусі ўвайсц і ў  склад Р а 
са?

— Гэта абсалютны аб
сурд — тое ж  самае, што пе- 
раадолець планку на вышыні 
два  метры, не адарваўшыся 
ад  зямлі.

— П ан Ш уш кевіч, якое  
В аш а стаўленне да таго, 
каб аднавіць старажытную 
н а зву  наш ай Айчыны  — Jlir- 
ва?

— Маё стаўленне адмоў- 
нае. Аб гэтым не так проста 
гаварыць. Так, Аляксандр 
Сяргеевіч Пушкін пісаў аб 
карчмах на літоўскай грані- 
цы, а  нас называлі літвіна- 
мі. Але я лічу, што Беларусь 
— назва больш прыгожая.

— Чаму В ярхоўны  Савет 
рэспублік і і я го  Прэзідыум  
робяць усе д ля  таго, каб  
нраігнараваць волю  і права  
звы ш  440 тысяч грам адзян  
Рэспублік і Б еларусь І не 
дапусціць правядзення  реф е
рендуму?

— Я лічу, што рэферэндум 
трэба правесці,  і няма ніякіх 
іншых падыходаў. Больш 
складаная праблема — змест 
таго пытання, якое будзе 
пастаўлена перад народам. 
Успомніце вынікі рэферэнду- 
му аб захаванні СССР: 85 
працэнтаў аддалі голас за  
захаванне, а  на Украіне, калі 
нармальна паставілі пытанне, 
амаль 90 працэнтаў выказа- 
ліся супраць. Мы не маем 
права ўводзіць народ у зман 
мудрагелістым пытаннем, трэ
ба  знайсці паразуменне.

— Няўж о Вы лічы це, што 
д зеля  бяспекі рэспублік і лепш  
удзельн ічаць у  вайсковым  
блоку С Н Д , чым у HA T  А?

— Беларусь не м ож а  
ўдзельнічаць ні ў якім блоку, 
у нас ёсць закон, які з а б а 
раняе гэта рабіць. Але мы па 
інерцыі застаемся пакуль у 
былым саюзе (я маю на ўва- 
зе вайсковы). Калі мы з яго 
выйдзем, у іншы не маем 
права ўступаць.

— Чаму мы не зац ікаўлены  
ва ўвяд зен н і беларускай на- 
цы янальнай валюты? В ял і-  
кая ганьба  — карыстацца 
ў  незалеж най краіне граш о-

вымі адзінкамі неісную чага  
СССР...

— Няма больш дрэннай 
справы, чым увесці валюту 
і абясцэніць яе. Вось тады 
ўсе будуць смяяцца. Валюту 
трэба ўводзіць, калі ёсць 
больш-менш стабільная эка- 
номіка альбо калі эканоміка 
каця б не каціцца ўніз, як 
у нас. Справа не ў тым, як 
надрукаваць грошы, з гэтым

няма праблем. Так, патрэбны 
пэўныя выдаткі, але рэспуб- 
ліка можа іх панесці. Больш 
за тое, у нас ёсць гарантыі 
м і ж н а р о д н ы х  в а л ю т н ы х  
структур, якія раней катэга- 
рычна адмаўлялі нам у крэды- 
тах для стабілізацыйнага 
фонда.  А цяпер яны нам гэта 
прапануюць. Праўда, пакуль 
не ў дастатковай колькасці. 
Нам трэба рухацца далей.

— К олькі пасольстваў Бе- 
ларусі ў  замеж ных краінах  
І я к  гэта адбіваецца на бю- 
джэце рэспублікі?

— П а с о л ь с т в а ў  м о ж н а  
стварыць колькі хочаце, але 
мы стварылі столькі, колькі 
дазваляю ць нам нашы срод- 
кі, прычым з такім разлікам, 
каб прыбытковая частка  
дзейнасці пасольстваў пера- 
вышала выдаткавую. Па- 
сольствы вядуць цэлы шэраг 
камерцыйных спраў, садзей- 
нічаюць нашаму гандлю і рэ- 
кламе.

Пакуль у нас ёсць пасоль- 
ства толькі ў Польшчы. На
шы прадстаўнікі працуюць у 
В аш ы нгтоне,  Н ью -Й орку ,  
Жэневе і ў Парыжы пры 
ЮНЕСКА.

Наогул ж а  канцэп цы я 
знешнепалітычнай і знешне- • 
эканамічнай дзейнасці за- 
слугоўвае сур’ёзнага  абмер- 
кавання. Я лічу, што адна 
з галоўных праблем тут — 
адсутнасць кваліфікаваных 
кадраў. У нас ёсць дамоў- 
ленасць з Германіяй і Фран- 
цыяй аб падрыхтоўцы там на
шых дыпламатаў.

АБ ПРЭЗІДЭНЦТВЕ
— Ц і не час увесц і прэ- 

зідэнцкае праўленне? Гэта 
здыме шмат праблем ...

— Так, шмат праблем зды
ме, але яшчэ больш створыць. 
Мяне ўсё больш схіляюць да 
таго, што ўзровень аўтары- 
тарнасці павінен быць павя- 
лічаны, і ёсць шмат аргу- 
ментаў на карысць гэтага. 
У цяжкі пераходны перыяд 
а с о б а с н а е  в ы р а ш э н н е  
праблем, аўтарытарны пады
ход, пэўна, могуць быць 
з ’явай станоўчай. Але асабі- 
ста я лічу што пры нашым 
цяперашнім узроўні парла- 
ментарызму рызыкоўна ўво- 
дзіць прэзідэнцкае праўлен- 
не.

— А пош нім  часам усё час- 
цей чуваць пра нейкія не-

паразум енні паміж Ш уш кеві- 
чам і Кебічам і наогул па- 
між В ярхоўны м  Саветам і 
ўрадам. Ц і м аю ць гэтыя 
чуткі сур 'ёзны  грунт пад 
сабой?

— Друк у нас вольны, ён 
м ожа апублікаваць любыя 
чуткі, ніхто яго за  гэта не 
трасе. Я думаю, што наш 
урад мог бы працаваць ле- 
пей, а  ўрад думае, што Вяр-

хоўны Савет мог бы праца
ваць лепей. Ну што тут дрэн- 
нага? Супрацьстаяння ў нас 
няма. Я лічу, што яно не 
на карысць нікому. Трэба 
шукаць шляхі высвятлення 
пытанняў, а  не шляхі вы- 
яўлення адмоўных рысаў апа- 
нентаў.

— БН Ф  у час вы бараў  
Вас Старшынёй падтрым- 
л іва ў  В аш у кандидат уру. На 
каго Вы зараз абапіраеце- 
ся ў  В ярхоўны м  Савеце? ЦІ 
ёсць у  В ас каманда?

— К а л і  р а з м о в а  ідзе 
пра дэпутацкую каманду, яна 
невялікая. Калі ў больш шы- 
рокім сэнсе — яна  ўвесь 
час павялічваецца, і я вельмі 
рад, што многія тут маюць 
да  гэтага дачыненне.

Я шмат разоў адказваў  на 
пытанне аб БНФ. Гэта філа- 
софскае пытанне. Я заўсёды 
высока ацэньваў і зараз  
ацэньваю той аспект дзей- 
насці БНФ, які звязаны з 
беларускай культурай, бела
рускай гісторыяй, аднаўлен- 
нем гістарычнай праўды і 
адносінамі да  беларускай 
мовы. Мне непрыемна тут аб 
гэтым гаварыць, але... Калі 
будзем спяшацца, учынім 
многа глупстваў. Стрыманас- 
ці не хапае не толькі наш а
му грамадству ў цэлым. 
Час ад часу я бачу, як у 
маім родным універсітэце 
на падставе адносін да  бе
ларускай мовы ёсць пэўная 
дыскрымінацыя сапраўдных 
вучоных. Я за  беларускасць, 
я за  тое, каб пераканаць 
гэтых людзей у тым, што і 
яны павінны падтрымліваць 
такі падыход. Але, прабач- 
це, на гэтым узроўні не можа 
быць ніякага адміністрацый- 
нага ціску.

ЯК ВЫ C TAB IЦЕСЯ 
ДА ГАРБАЧОВА?
— 3 вялікай павагай. Гэ

та  чалавек, які зрабіў, на 
маю думку, вельмі многа. На
ш а палітычнае сёння — гэта 
яго дзейнасць. З а  тыя яго 
д а с я г н е н н і  я м у  м о ж н а  
паставіць манумент. I я б 
унёс пэўныя грошы, калі б 
такі збор быў.

Але потым, мне здаецца, 
было шмат памылак. Што мне 
больш за  ўсё не падабала- 
ся — ён пачаў раіць рабіць

тое, што раней раілі рабіць 
яму, а ён не рабіў. На 
Д зярж савеце ,  як вы ведаеце 
(я  пра гэта не раз гаварыў),  
мы яшчэ год таму працавалі 
так: калі сем чалавек хацелі 
прыняць не такое рашэнне, 
якое хацеў Гарбачоў, яны 
нічога не маглі зрабіць. 
У рэшце рэшт гэта прывяло 
да таго, што Садружнасць 
стала лепшай формай ін- 
тэграцыі. Я лічу, што рашэн
не аб стварэнні С Н Д  было 
станоўчае.

Нядаўна я сустрэўся з 
Гарбачовым у Германіі. Ен 
там выступаў з дакладам , я 
таксама. Што мне не падаба-  
лася — Еўропа гатова яго на- 
сіць на руках, а  ён сябе 
разглядае  як Прэзідэнта Злу- 
чаных Ш татаў Свету; ён мо
ж а  ўсім давац ь  парады і за  
мяжой лёгка знаходзіць тую 
аўдыторыю, якая  яго шалёна 
паваж ае.  Гэта я бачыў на 
ўласныя вочы. Мяне аб- 
раж ае ,  што Гарбачоў зга- 
дзіўся з прапановай 140 пар- 
лам ентары яў свету ўзна- 
чаліць Зялёны Крыж. Я ду
маю, тое, што ўтойвалася 
менавіта ім па Чарнобы- 
лю, не дае яму м аральнага  
права займ аць такую пасаду.

3 АСАБІСТАГА
— А гэта праўда, што Вы  

п аля  к?
— Відавочна, адна шас- 

наццатая  частка польскай 
крыві ў ва мне ёсць: мая баб 
ка па лініі маці была каталіч- 
кай. Мяне гэта не абраж ае .  
Я лічу польскую нацыю вель- 
мі вы сакароднай ,  вельмі 
дастойнай. Цяпер ужо і не 
ведаю, што рабіць, бо жонка 
ў мяне напалову украінка, 
нап ал о ву  р а с ія н к а .  Д ы к  
можа мне там шукаць палі- 
тычны прытулак?

— На якой  мове Вы  раз- 
м а ўляец е  па-за  працай?

— Д ом а я гавару пера- 
важ на  на рускай, мове, бо, 
на жаль,  у мяне няма часу 
навучыць беларускай мове 
сына. Але нічога, яго вучаць 
мове ў школе.

— Ц і не надакучае Вам  
настальгія па настаўніцтву, 
па навуковай дзейнасці?

— Я час ад часу прачы- 
наюся і думаю, што трэба бег- 
чы ва універсітэт...

— В а ш и  шчырыя думкі 
наконт б е ла р у с іза ц ы і ва  
універсітэце?

— Тэрмін «беларусізацыя» 
мне не падабаецца.  Мне па- 
д а б а е ц ц а  тэрм ін  « а д р а - ,  
джэнне» — нацыянальных 
тр ад ы ц ы й ,  н а ц ы я н а л ь н а й  
культуры, нацыянальнай мо
вы. Універсітэт — гэта га- 
лоўны цэнтр, які павінен перш 
з а  ўсё кіравацца  навуковым 
падыходам, розумам і патры- 
ятызмам. Я ганаруся тым, 
што сёння універсітэту ні- 
хто не пераш каджае.  Mar- 
чыма, вы не маеце той пад- 
трымкі, якую б хацелі, але 
маеце вялікую ступень са- 
мастойнасці.

— Я кія дзеянні і калі бу 
дуць распачаты д ля  дапамогі 
ў  працаўладкаванні вы пуск- 
нікам  фізічнага факультэта?

— Я думаю, калі яны бу
дуць атрымліваць сапраўды 
дзейсную адукацыю, прабле- 
мы з іх уладкаваннем на 
работу не будзе. Ужо сёння 
фізікаў з задавальненнем 
бяруць камерыцыйныя струк
туры і нават за м еж ж а.  Трэ
ба добра вучыцца, а не запіс- 
вацца  ў чаргу на атрыманне 
дыплома.

— Я кія перспектывы ра 
боты за мяжой супрацоў- 
нікаў універсітэта?

— Хугка прымем закон аб 
выездзе. Але ужо зар аз  мно- 
1 ія працуюць за  мяжой і 
добра зарабляю ць. Я не лічу, 
што яны дрэнна ставяцца  да 
Беларусі,  і не думаю, каб 
яны збеглі адсюль. Яны пры- 
цягнуць сюды сродкі, пач- 
нуць тут сваю справу. Я не 
падзяляю гэты лямант  аб 
тым, што «ўцякаюць мазгі». 
Калі мы не можам забяспе- 
чыць пэўнай работай — няхай 
людзі працуюць за  мяжой, 
для сябе і для дзяржавы. 
На сустрэчы прысутнічала

В. БЯГУН.
Здымак зроблены пад час 

мінулай сесіі Вярхоўнага Са
вета Рэспублікі Беларусь.

Фота С. BACIJlbEBA.
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ПРАБІВАЮЧЫСЯ
ПРАЗ

НЕМАГЧЫМАСЦЬ
Мы выкараскаемся, так? 3  той ж удасці,  у якой 

мы зар аз  жывём. Мы ўсё роўна выблытаемся, інакш 
мы б не былі людзьмі.

Так цяжка жыць — а нашы продкі ўслаўлялі 
жыццё. Чаму? He трэба пытацца. На сваім шляху 
лепш зрабіць тое, што м ож на,— каб свяціла надзея.

НАВЫПЕРАДКІ 
3 ГІПАДЫНАМІЯЙ!

I п ры кл адам  будуць  вер- 
шы. В ерш ы  к ан ц эн тру ю ц ь  
нас. Я ны  ж ы в у ц ь  сваім ча
сам. К олькі год н азад  вый- 
ш ла к н іж к а  А л е ся  Р аза-  
нава «В астры ё стралы» — 
як  водбліск к асм ічн ай  свя- 
домасці часу. П а с л я  адзін 
з 90-х гадоў н азавуц ь  «го
дам К осмасу» — у чалаве- 
ку, аказваецц а ,  гэта ўж о  
адбылося.

Космас і чалавек  непа- 
д зельн ы я. Мова мастацка-  
га твора гаворы ць  аб гэ- 
тым. Т ворц а  заўсёды  афа- 
рмляе  рэальнасць, я к а я  
н ады ходзіць  знутры , а ро- 
зум — толькі сродак афа- 
рм лен ня  ведаў, гэта здаў- 
на ведаю ць у Індыі.

Мы ўступ аем  у Новую 
эру. Мы зм я н я ем ся  на ва- 
чах. Д ав ай ц е  п ры сл ух аем -  
ся  — якой  я н а  будзе?

Час -
К ал і  адна мэта 
С л у хаец ц а  другую . 
Б ясч ассе  —
К алі зам інае  
К о ж н а я  кож най .
Гэта неверагодна — 

умение паэта  ўвасобіць час 
у адиым слове.

М ы ру ш ы м  да змен у са
бе. «Свядомасць — гэта 
к л ю ч » ,— п ісаў  Сатпрэм. 
Ч ас  новых форм я ш ч э  не 
н ады ш оў — свядом асць  за- 
с талася  ран ейш ай, х ац я  
час п а к а ж а  яе неадпавед- 
н асць н оваму павеву. Кос
мас побач.

Д а к у л ь  мне яш чэ
трываць? 

П тах, з як ім  я  л я ч у  
гіраз ім гл істую  бездань 

часу,
з няволі — у 

вы зваленне, са ск ру х і  — 
у радасць, 

з цемры  — у светлыню , 
паварочвае да  м я н е  галаву  
і кажа:

датуль, п а к у л ь  хоціць 
часу,

датуль, п а к у л ь  хоціпь 
цябе самога, 

датуль, п а к у л ь  хопіць 
нас...

( « П а л ё т » ). 
А ле не м агу  я  в яр н у ц ц а  

туды, дзе ў ж о  б ы ў ,— 
проці сваіх слядоў, 
і не м агу  затр ы м ац ц а  

тут, дзе зн ах о д ж у ся  сёння. 
М ая гірастора — м яж а . 
Мой час — вастрые. 
Мой ш л я х  — ш л я х

агню: адгэтуль. 
(«А дгэтуль»).  

Мы — сведкі таго, што 
абураецца  свет. Старое не 
вы тры м лівае  часу: «Я ў
крузе, дзе Слова ш укае  
Слова, а чалавек  — Ч ал а -

Мы таксам а  ў крузе . Гэ
та ж удасн ае  нам аганне  
вы блы тацца  апраўдае  на
шы ры ўкі і неўтайм ава-  
насць, наш  пошук.

«Свет м аўк л ів а  дапы т- 
ваецца ў  мяне ,  куды я 
іду. А ле хіба я  ведаю сваю 
канчатковую  мэту?»

Вячассе. I пош укі фор- 
маў. I трэба сказаць ,  што 
ап р аўдан а  ўсё, што можа 
ў тр ы м аць  чал авека  ў ж ы ц - -  
ці, што дасц ь  я м у  шчас- 
це. Во згублена  шчасце. 
Т ут  пуста. Вы чуеце гэту 
пустэчу  вакол — без цяп- 
ла  і д а б р а ,— страк атн я  
к ідкіх  ф а рбаў  і бег к іна- 
с т у ж к і  нямога кіно. Гэта 
свет без душ ы . I нам хо- 
л адн а  ў ім.

«Усё н яш ч асц е  чалаве
ка  з-за  таго, што ён не 
разаб раўся  ў  прыродзе 
сваёй д у ш ы » ,— казала 
Маці, якую  Ш ры  Аўра- 
бінда Гхош н азваў  ўвасаб- 
л енн ем  ж аночай  боскай сі- 
л ы  сусвету.

Р а сп у ст а ,  ж о р с т к а с ц ь  
вакол  — чалавек  спрабуе 
н абы ць сабе ш часцей. У 
рэчах, у багацці, у  славе. 
А ш ч асц я  няма .  He мані- 
це — н ям а  яго  з намі. 

Ц ям н ее  зя м л я ,
Ц ям н ее  'вада,
Ц ям н ее  трава ,
Ц ям н ею ц ь  будынкі.. .  — 
Я ш чэ  н яд аў н а  ўсё  мела 

свае абрысы, 
яш чэ  н яд а ў н а  ўсё  свае 

м еж ы  мела.. . 
Мы верым у тое, чаго 

хочам. Мы хочам так  мно- 
га — і з намі падман. Ён 
у нас. Мы так  многа ма- 
нілі.

Вы п ам ятаец е?  Дзіцём 
вы іш лі з чы стым сэрцам 
насустрач  ж ы ц ц ю  — вы не 
ведалі, што з вамі будзе. 
А сён ня  мы  зап ланавал і 
ж ы ц ц ё  і м ар к отн а  здзіў- 
л яем ся ,  ш то яно  H E  Т А 
К О Е . A м е ж а ў  няма! У 
ж ы ц ц я  н ям а  м е ж а ў  — бо 
м еж ы  ства ры ў  чалавек. 
А чаму? Гэта так  таям ніча
— чаму? А ф арм л ен н е  су
свету...  Зак он  прыгажосці
— адзіна  рэальны , адзіна 
зак он ны  ў н аш ы м  сусвеце
— адз іна  р азум н ы , маг- 
чы мы  — і, можа, таму 
ўр атавальн ы ?  Bo хаос ва
кол.

У сё  яш чэ  сп раўдз іцц а  ў 
нас. Т ы  толькі павер. Зай -  
мі сваё месца ў сусвеце, 
каб р у х ац ц а  д а л е й — мы 
знойдзем к р ы н іц у  ж ы ц ц я ,  
мы ачы сцім  ад бруду 
наш  храм. Б о  свет — разам 
з намі, і нават бліжэй. 
Ён — у нас. Н. ЖУК.

Магчыма, вам у ж о  надакучылі оазмо-  
вы і газетныя артыкулы аб гіпадына-  
міі. Тады вы проста недастаткова разу-  
мееце шкоду гэтай з ’явы і неабход-  
насць рухальнай актыўнасці. Гіпадына- 
мія выклікае ў арганізме чалавека зме-  
ны, якія можна разглядаць як свайго  
роду прыстасаванне д а  малых фізічных 
нагрузак. Гэта прыводзіць да  рэзкага  
зніжэння фізічнай працаздольнасці, у 
першую чаргу, д а  змяншэння нагрузкі 
на апорна-рухальны апарат, інакш кажу-  
чы — д а  дэтрэніраванасці арганізма.

Пры нармальнай мышачнай рабоце  
скарачэнне мышцаў суправаджаецца  
электрычнымі, хімічнымі і цеплавымі 
з ’явамі,  я к ія  звязаны  з абменнымі пра- 
цэсамі, што ідуць у мышачных тканках. 
Гэтыя працэсы, у сваю чаргу, могуць 
нармальна працякаць пры дастатковай  
колькасці кіслароду і пажыўных рэчы- 
ваў, якія паступаюць з крывёй. A гэта 
значыць, што работа мышцы залежыць  
ад функцыяніравання сардэчна-сасу-  
дзістай, дыхальнай, нервовай і іншых 
сістэм арганізма. Акрамя таго, нельга 
забываць аб іонах кальцыя, без якіх 
мы ш ачнае ск а р а ч эн н е  нем агчы м а.  
Асноўныя запасы кальцыя знаходзяцца  
ў касцях, і колькасць яго залежыць  
ад нагрузак, якія выпадаюць на долю  
касцявога апарата. Фізічныя практыка- 
ванні садзейнічаюць назапашванню  
кальцыя, а гэта павышае трываласць  
касцей і стварае яго запас, неабходны  
для скарачэння мышцаў.

Што ж  адбываецца ў арганізме чалаве
ка, калі доля фізічнай працы ў яго жыц- 
ці вельмі малькая? Пры нязначных мы
шачных намаганнях зн іж аецца  інтэнсіў- 
насць абменных працэсаў, якая супра
вадж аец ца змяншэннем патрэбнасці ў 
кіслародзе, пажыўных рэчывах, іонах

Н Е З А М Е Н Н Ы Х  НЯМА?

кальцыя I г. д.
Здавалася  б, нічога жахлівага, так? 

Але ж  не. Калі гэты стан працяг-  
ваецца доўга, развіваецца дэтрэнірава-  
насць міякарда (зм янш аецца сіла сар-  
дэчнай мышцы, колькасць крыві, якую 
выкідвае сэрца ў час скарачэння  
пагаршаецца кровазварот самой сардэч- 
най мышцы), парушаецца тлуставы аб- 
мен (у  арганізме адкладваюцца запасы  
тлушчу) и назіраецца яшчэ шэраг не- 
пажаданых для здароўя з ’яў.

У выніку ўсіх гэтых змяненняў пару
шаецца не толькі работа асобных 
фізіялагічных сістэм арганізма, але зні- 
ж аец ц а  таксама разумовая і фізічная  
працаздольнасць чалавека, пагарша
ецца яго ўстойлівасць д а  дзеяння роз
ных неспрыяльных фактараў (інфек- 
цыі, пераахаладжэння, перагрэву, змя- 
нення атмасфернага ціску і інш.). Дэт-  
рэніраваны арганізм у ж о  не мож а спра- 
віцца нават з нязначнымі нагрузкамі,  
ён хутка «стамляецца».

Як гэтага пазбегнуць? Як захаваць на 
доўгія гады надзейнасць у рабоце ўсіх  
сістэм арганізма, у першую чаргу — сар- 
дэчна-сасудзістай?

Адказ адзін — павялічыць фізічную 
актыўнасць. Разумнае павелічэнне долі 
ф ізічнай працы, заняткі ф із ічнай  
культурай — самы просты і даступны  
ўсім сродак для захавання здароўя.  
Дадатковыя нагрузкі для фізічна трэні- 
раванага чалавека не стануць для яго 
арганізма непрыемнай нечаканасцю, бо 
ўсе сістэмы хутка перабудуюцца на но
вы, больш высокі ўзровень функцыяні- 
равання, які забяспечыць нармальную  
жыццядзейнасць у ствооаных умовах.

Г. ГАЛЬЧАНЮК.
урач.

Мой адрас не дом 
і не вуліца

Ёсць ва універсітэце лю дзі, 
най д ля  наш ы х вачэй справай, 
аб дробязях  надзённы х.

Сярод іх — пашпартысткі,  
якіх на сённяшні дзень ва 
універсітэце пяць. Зірніце 
на здымак (злева направа):  
ірына Аляксандраўна KAX- 
НЕНКА, Марыя Уладзіміраў- 
на MOJl НАР, Галіна Ляво- 
наўна АНАЦКАЯ, Антаніна 
П а ў л а ў н а  П ІС К ІЖ А В А , 
а таксама Ірына Міхайлаўна 
НОВІКАВА, якая, на жаль, 
над час візіту нашага фота- 
карэспандэнта хварэла.

Усе яны працуюць у адным 
з пакояў студгарадка, разме- 
шчанага ў другім інтэрнаце.
I кожнаму са студэнтаў (за- 
межных таксама),  асабліва ў 
наш час, калі прапіска — 
амаль гарант таго, што пэў- 
ную колькасць прадуктаў на

якія  заим аю цца непрыкмет- 
пазбаўляю чы  нас клопатаў

атрыманыя талоны ты ўсе ж  
здабудзеш, без іх не абысці 
ся. А часам спатрэбіцца до
водка аб сямейным станові- 
шчы,зоймешся обменам паш- 
парта альбо перапрапіскай — 
ізноў жа да іх звяртаемся, 
да пашпартыстак. Часам і 
незаўважна, што без іх не 
выкараскацца з блытаніны 
папер.

...А быў яшчэ выпадак: 
наведаў неяк пакойчык адзін 
з аспірантаў філалагічнага 
факультэта і быў ашаломле- 
ны дакладнасцю атрыманых у 
зв ы чайны х  п а ш п а р т ы с т а к  
звестак, за якія  ў юрыдыч- 
най кансультацыі даводзіцца 
плаціць па 50 рублёў за 
кожную.

Здараецца, губляюць яны 
асабісты час, каб хутчэй 
вырашыць нашы з вамі праб- 
лемы. А мы не так ужо і часта 
імкнемся да таго, каб аблег- 
чыць існаванне і сабе, і ім. 
Скажам, звычайная даведка з 
дэканата, без якой ніводнага 
студэнта нельга прапісваць. 
Толькі на гістарычным фа- 
культэце адразу ж забяспе- 
чылі імі ўсіх першакурсні-  
каў, астатнія вымушаны дзей- 
нічаць па прынцыпу: крок
наперад і два назад.

Незаменных людзей ня
ма. Але ці спрабаваў хто- 
небудзь абысціся без іх?

Т. КАЗАК. 
Фота C. BACIJlbEBA.

Ж У Р Н А Л І С Т А М  
Х А Ч У  БЫЦЬ,  

I М Я Н Е  
Н А В У Ч А Ц Ы

H e п ер ш ы  год п рацуе  
на  ф аку л ьтэце  ж у р н ал  і- 
сты к і ш кола  ю нага карэс-  
пандэнта. А гульнае  кі- 
раўн іцтва  школай аж ы ц - 
ц яў л я е  Т а ц ц я н а  Уладзі-  
м іраўна  П ад ал як ,  я к а я  
кал ісьц і вучан іцай  сёмага 
кл аса  сама п ачы н ал а  ме- 
навіта  з яе,  а ц яп ер  вы- 
кладае  на ф акультэце .

Гадзіна ў ты дзен ь  — 
не надта  в я л ік а я  п лата  
за  тое, каб адчуваць  сябе 
больш уп эўн ен ы м  п ры  па- 
ступ лен н і на  ж у р ф а к .  He, 
н іякім і л ь го т ам і  вучні 
ш колы  ю нкора не кары- 
стаю цца, але...

Калі ты ў ж о  паспраба- 
ваў экспромтам  п ісаць 
м атэры ял ы  на зададзе- 
ную тэму і абм яркоўваць  
свае і ч у ж ы я  пам ы лк і з 
дапамогай  не толькі вы- 
к л адчы каў ,  але і вы пуск- 
н ікоў ф аку л ьтэта  ж у р-  
налістыкі ,  не раз удзель- 
н ічаў  у в ы п у ску  вучэб- 
най газеты  « Ж урн ал іст»  і 
наладзіў  т р ы в ал ы я  су- 
вяз! з р эдакцы ям і газет, 
ё с ц ь  п а д с т а в ы  с ц в я р -  
дж ац ь ,  ш то ш кола  ю нкора 
д ап ам агл а  табе вы хаваць  
у сабе с у р ’ёзн ы я  адносі- 
ны  да ж у р н ал іс ц к а й  п р а 
цы.

З в ы ч ай н а  на  п ер ш ы  
агульн ы  сход збіраецца,. 
к ал я  150 в у ч н яў  старэй-~ 
ш ы х кл асаў  сярэдніх  школ 
і н авучэн ц аў  сярэдніх  спе- 
ц ы я л ь н ы х  устаноў, галоў- 
ны м  чы нам з Мінска. У 
гэтым годзе аўды торы я 
п ам ен ш ы л а ся  ам аль  напа- 
лову. Ёсць падставы  для 
х в аля в ан н я?  А магчыма, 
дася гн у та  мэта — не зара- 
зіць ж у р н а л іс т ы к а й ,  а 
п р ы в у ч ы ц ь  аб іт у р ы е н т а  
з н а л е ж н а й  адказнасцю  
став іцца  да вы бару  буду- 
чай прафесіі.

Т. КАЗАК.

HE С Ы Ш Л О С Я

ДА БАРАЦЬБЫ 
HE ГАТОВЫ

19 к а стр ы ч н іка  на хім- 
ф а к у  адбы ўся  прафсаю з- 
ны  сход. А бм яркоўвалася  
п ы тан не  аб п равядзенн і 
с у п р ац о ў н ік ам і  ф а к у л ь 
тэта забастоўкі,  пад час 
якой  м ер к ав ал а ся  выста- 
в іць т р ады ц ы й н ае  патра- 
баванне: павы с іц ь  з а р п л а 
ту навуковы м гунрацоў- 
н ікам і в ы кладч ы кам , а 
таксам а  сты п ен ды ю  сту- 
дэнтам. П ако л ьк і  п апярэд- 
няе  галасаван не  не забяс- 
печы ла неабходнай коль- 
касц і галасоў  за правя-  
дзенне  забастоўкі (з 276 
п р а д с т а ў н ік о ў  к а л е к т ы -  
ву падтры м ал і гэту  пра- 
панову толькі 86 чала
в ек) ,  быў ск л ік ан ы  праф - 
саю зны  сход. Наведалі яго 
кал я  20 чалавек.
. — ЦІ п р а в а м о ц м ы я  

мы ш тосьці вырапгаць за
увесь калектыў.-'/? - нра-
гучала пы тан не  народа. 

H e ,— было ў адказ.



П С І Х А Л А Г І Ч НЫ П Р А К Т Ы К У М

ВЯЛІКАЕ МАСТАЦТВА МАЛЕНЬКІХ CBAPAK
Н айболы и цяж ка знайсці а гульную  м ову з іншым чала- 

векам — вось ісціна такая ж банальная, накаолькі І дра- 
матычная. Кожному з нас давялося  адчуваць яе  спра- 
вяд лівасць  на сабе пры спробе знайсці пагадненне з кім- 
небудзь з  членаў сям'і. Н ягледзячы  на максімум доб
рой волі — як  нам здавалася  — нам не ўдалося  дасяг- 
нуць ж аданай мэты. Мы лом аем  галаву: чаму, ну  чаму ж? 
Я к весці разм ову, каб  не вьіходзіць з сябе, не павы ш аць  
голас, а спакойна вы кладаць свой пункт гледж ання 
г разам  з тым дабіцца  вы раш эння канфлікту?

На гэтае і інш ыя пытанні адказвае доктар медыцыны, 
супраиойш ца варш аўскага  Інстытута псіхіятрыі і неўралогіі 
Ганна K A C  E  У С КАЯ.

— Каб размова ішла спа
койна, неабходна пачынань 
яе без непарушнай упэўне- 
насці, што абсалютная ісціна 
на нашым баку, хоць нам як- 
раз так І здаецца. Пытанне, 
якое мы хочам вырашыць, 
хутчэй за ўсё патрабуе кам- 
прачь .Магчыма, што рацыю 
мае наш суразмоўца, а не мы.

— У выпадку канфлікту мы, 
як правіла, адчуваем нядоб- 
рае, нават варожае пачуццё 
да другога яго ўдзельніка. 
Ці лічыце вы праўдападоб- 
ным, што чалавек у падобным 
стане духу здолее думаць ла- 
гічна і зойме рацыяналь- 
ную пазіцыю?

— Б ескан ф л іктнае  існа- 
ванне немагчыма, справа 
толькі ў тым, як  вырашаць 
спрэчныя сітуацыі. Мастацтва 
гутаркі, нават у гневе, напэў- 
на патрабуе значнага ўмен- 
ня, але даступнае кожнаму 
з нас. Пры пэўных умовах.

— Значыць, раней трэба 
пра тое-сёе падумаць і таму- 
сяму навучыцца?

— Загадзя неабходна аб- 
думаць пекаторыя моменты, 
без чаго — і гэта я хачу 
падкрэсліць асабліва — няма 
сэнсу пачы наць  размову, 
бо яна ні да чаго не пры- 
вядзе. Справа скончыцца 
нічым, хаця мы ў ёй так 
зацікаўлены, абодвум бакам 
застануцца потым толькі го- 
рыч і адчуванне, што адбыло- 
ся нейкае непаразуменне.

Перш за  ўсё неабходна пры- 
няць я к  аксіёму, што ён 
(яна) таксама выяўляю ць 
добрую  волю. І с т о т н ы м  
з ’яўляецца таксама час, які 
павінен быць абраны для раз- 
мовы загадзя і абмеркаваны 
з inшым бокам. Важ н ыя раз- 
мовы нельга весці «ў выпад

ку», недарэчы, не да месца. 
Трэцяя ўмова — жадан не 
«высвятляць адносіны» з бо
ку мужа ці жонкі,  якое па- 
вінна быць яўным. Калі ж 
мы атрымліваем адмову, на 
якую ён ці яна  маюць поў- 
нае права, да яе трэба быць 
гатовым і прыняць яе спа
койна. Гэта не прычына да- 
ваць волю нервам. У  такім 
выпадку неабходна пачакаць 
больш спрыяльнага моман- 
ту.

— Дапусцім, што, назапа- 
сіўшы цярпення, мы выкана- 
лі ўсе пастаўленыя вышэй 
умовы. Што далей?

— Пачнем з таго, што абод- 
ва бакі маюць права выклас- 
ЦІ ўсё, што ІХ непакоіць, і 
быць выслуханымі без пера- 
бівання, заўваг ці выкрыкаў 
з боку суразмеўцы. Мы ся- 
дзім і слухаем, што нам хоча 
сказаць партнёр, да таго часу, 
пакуль ён сам не вырашыць, 
што выказаўся  да канца. Бяс- 
спрэчна, гэта самае цяжкае, 
бо кожную хвіліну нам так 
і хочацца перарваць яго і 
неадкладна выкласці ўсё, што 
мы пра гэта думаем.

Нельга ў той час, калі муж 
ці жонка гаворыць, унутрана 
рыхтавацца да пометы. Тады 
мы перастаем чуць, што хоча 
сказаць нам суразмоўца, губ- 
ляем з ім кантакт, і далейшыя 
зносіны становяцца немаг- 
чымымі. Hi на момант нель
га забываць, што размова 
распачата для вырашэння 
канфлікта, а не для  таго, каб 
адыграцца на партнёры. Хоць 
гэта спараўды вельмі цяжка, 
але апраўдана.

Неабходна ведаць, што ён 
(яна) на самой справе думае 
перажывае. Дзякуючы гэтаму 
мы можам выправіць свае

НУ I НУ!

ШТО ПАДУМАЮЦЬ ПРА МЯНЕ?
Часта гэтае пытанне ўсур’ёз хвалюе маладых дзяўчат: «Што 

думае пра мине мой выбранйік?» Атрымаць такую днфармацыю 
амаль немаічыма. Прамое пытанне, як правіла, д а  ж аданага  вы- 
ніку не прыводзіць, а розныя прыкметы, нават самыя правераныя, 
могуць падмануць. I тады дзяўчына ўспрымае жаданае  за  наяў- 
нае. I ўжо калі што «не так» . поўнае расчараванне. А лепш не ва- 
біць сябе надзеяй з нагоды ўражання, якое мы ствараем.

Дзяўчыне можна рабіць прыемныя для сябе вывады, 
калі юнак, якому яна  сімпатызуе:

ніколі не забывае дамовіцца аб наступнай сустрэчы: 
не развітваецца пёршым; 
часам крыўдзіцца.
На традыцыі яму яшчэ належыць уздыхаць, але цяпер 

уздыхаюць усё радзен.
Поыкметы «пазітыўных » адносін дзяўчыны д а  юнака:
на прагулках імкнецца крочыць у магу: 
кожны трэці дземь «бывав ад ці.іру.іі .піка»; 
часта чырванее, легка крыўдзіцца:
атрымаўшы прапанову пагуляць, не баіцца дрэннага 

надвор'я І холаду (за ідэальную дакладнасць прыведзеных 
вышэй' прыкладаў аўтар на сябе адказнасці не бярэ).

Ас.абліва адчувальныя да праяўленняў ветлівасці з боку 
навакольиых людзі старэйшага ўзросту. Ёсць, зразумела, 
сем’і, У я к І х такія праблемы наогул не ўзнікаюць. Тым не 
менш, І трывалае шчасце не павінна ўсыпляць вашага 
пачуцця ветлівасці. He след:

даводзіць свякрові ці цешчы, што яна стамілася І ёй 
лепш пайсці прылегчы, у той момант, калі весялосць 
за стадом дасягае зеніту і свякроў прыемна бавіць час; 

замаўкаць, як  толькі ў 'пако і  гіаяўляецца свякроў; 
даводзіць да дзяцёй, што’ ў бабулі ўзроставыя дзівацтвы: 
у прысутнасці с.вякрові гаварыць пра іншых: « Гэта

ж стары чалавек»;
ужываць аргумент: «У вашым узросце.. .»;

' прымаць як  належнае, што менавіта хатнія справы 
яе лес;

макунаць ёй у надарунак рэчы, якія выклікаюць аса- 
цьіяцыі жалобы;

у яе прысутнасці часта скардзіцца, што кватэра малая.

ранеишыя ўяўленні, некато- 
рыя з якіх могуць аказацца. 
памылковымі.  He выключе
на, што менавіта яны былі 
прычынай канфлікту.

В ажна таксама і засяро- 
дзіць увагу на сутнасці раз- 
мовы, а не на асобе сураз- 
моўцы. Нам, напрыклад, хо
чацца, каб партнёр хадзіў 
за пакупкамі, гэту думку мы 
перадаем яму тымі ж слова
ми Затое не карыетаемся 
вызанчэннямі накшталт «заў- 
сёды» і «ніколі». Наш сураз- 
моўца будзе адчуваць сябе 
несправядліва  п акр ы ў дж а-  
ным, і канструктыўныя зносі- 
ны ператворацца ў барацьбу.

Д ам ов ім ся  т а к с а м а  не 
крыўдзіць адзін аднаго, не 
зневажаць. Чалавек, у адрас 
якога прагучаў непрыемны 
эпітэт, ужо не слухае, а па- 
чынае абараняцца. Калі нехта 
хоча толькі выгаварыцца, 
ён дасягне сваёй мэты. Але ж 
мы ўвесь гэты час маем на 
ўвазе перамены ў нашым бы- 
це. Ніводнай з іх крыкам не 
дасягнуць.

— Дапусцім, нам удаецца 
захаваць спакой, і размова 
будзе ісці з выкананнем усіх 
вызначаных умоў. Ці можа і 
тады яна закончыцца няўда- 
ла?

— Мне здаецца, усё па- 
вінна наладзіцца. У тым вы
падку, калі мы не будзем 
л ічы ць  «удала» р о ў н ы м  
па значэнню «атрымалася 
па-мойму». Удала — азначае 
«будзе так, як  я  жадаў», ці 
«я не меў рацыю і ўступіў», 
ці «мы знайшлі кампраміс».

П ры пы нім ся  на адным 
моманце, якому мы звычайна 
не надаем належнай увагі ў 
паўсядзённым жыцці. Мы не 
з ’яўляемся на свет толькі для 
таго, каб выконваць жаданні 
партнёра. Сувязь з другім 
чалавекам — толькі адно з 
праяўленняў  нашага «я». Ко
жны з нас мае права на раз- 
віццё сваёй асобы, баўленне 
часу з прыемнымі сабе людзь- 
мі. Што, зразумела, не азна
чае, быццам бы можна ра- 
біць усё, чаго душа пажадае 
(асабліва, калі ў разлік  ува- 
ходзіць сям ’я).

Так што мой спадарожнік 
ж ыцця з ’яўляецца  яшчэ і 
самастойнай асобай, і яму на-

лежыць права на асабістую 
думку, кола інтарэсаў, вобраз 
цзеяння.

— Ці азначае гэта, што 
павага да асобы партнёра не 
дазваляе нам нічога патра- 
баваць ад іншых, а толькі 
разлічваць на яго добраах- 
вотнае жаданне?

— Мы не маем права нічо- 
га ад яго патрабаваць, а час- 
цей за ўсё менавіта гэта і 
робім. Нідзе не агаворваец- 
ца, што я абавязкова павінна 
ці павінен дзейнічаць так, як 
жадае гэтага мой спадарож- 
нік жыцця. Трывалы шлюб 
— гэта саюз двух раўнапраў- 
ных людзей, а не залежнасць 
накшталт «я начальник, ён 
падначадены». Для мяне той 
ці іншы момант можа аказац- 
ца непрымальным, у сваю чар
гу, і я павінен прыняць да 
ведама, што ў маіх паводзі- 
нах прыносіць боль партнё
ру, і заняць вызначаную пазі- 
цыю, растлумачыць матывы 
сваіх паводзін, а па магчы- 
масці таксама змяніць нешта 
ў сабе.

Катэгарычны загад выклі- 
кае ў кожным з нас стыхій- 
ны пратэст, ніхто не лю- 
біць, калі яго прымушаюць. 
Часта менавіта таму партнёр 
будзе праяўляць упартасць 
і без энтузіязму ставіцца да 
розных, нават самых разум
ных, ідэй. Паважаючы асо- 
бу і незалежнасць партнёра, 
мы падштурхоўваем яго да 
ўступкі, такім чынам заклад- 
ваем аснову згоды наогул.

— I ўсё ж  такі, адбылося 
інакш, размова скончылася 
сваркай. Які наступны ход?

— Я к гаворыцца, лепш 
благі мір, чым добая сварка. 
Таму лепш памірыцца, хаця 
кожны з бакоў будзе лічыць 
гэта для сябе ганьбай. Існуе 
ў нас традыцыя: калі я пер- 
шым папрашу прабачэння — 
гэта абраза для мяне. Я к  мне 
здаецца, першы крок робіць 
той, хто хоча разарваць 
гэта замкнута’е кола памылак. 
Аднак людзі баяцца, што іх 
паводзіны будуць ацэнены як 
пройгрыш. Т олькі  гэтыя 
паняцці прыдатныя для ба- 
рацьбы, бойкі, а мы шукаем 
зносін, спрэчак, усяго, толь- 
кі не бойкі.

У сям ’і не можа быць пе-

раможцаў I праиграушых. 
Ёсць толькі блізкія людзі, 
як ія  жадаюць прайсці да зго
ды і ж ы ц ь спакойна.

Мужу і жонцы, якія  часта 
сварацца, я  раю заключаць 
кантракты і складаць афіцый- 
II  ы дагавор, у якім падра- 
бязна напісана, што і калі 
кожны з іх павінен рабіць. 
За гэта ён адказвае. Трэці

экземпляр вывешваецца ў 
кухні і час ад часу дазва
ляе  праводзіць сумесны кант- 
роль за выкананнем дагаво- 
РУ-

A ўваголе панацэі для вы
рашэння канфліктаў ня
ма. I ўсё ж, мне здаецца, 
што кожны спосаб добры, 
каб наладзіць справу. Таму 
маюць рацыю тын, хто пас- 
прабуе ўеё.

толькі для Д А Р О С Л Ы Х

Яна сумавала. Яна ўздыхала. Хадзіла па кватэры, 
быццам пабітае шчаня. Калі ўзрушаныя бацькі дапыт- 
валіся, у чым справа, адказвала:  «Так, нічога». Як магла 
яна  растлумачыць ім, што першы раз  у жыцці пакаха- 
ла,  а яе пыбраннік нават не падазраваў  аб яе існаванні? 
Нарэшш , яе бацька  сеў побач і настойліва распытаў пра 
ўсё, пакуль не высветліў прычыну суму. Л ас к ав а  і проста 
бацька  гаварыў з ёй пра жыццё, пра каханне. Ей было 
ўсяго толькі шэець гадоў.

Дзеці найбольш 
цэняць у бацьку. © ©

— Бацькі ўносяць у выха- 
ванне дзяцей нешта свае, не- 
паўторнае,— гаворыць Рэй 
Гварэндзі, клінічны псіхо- 
лаг, аўтар кнігі «Назад да 
сям ’і», у якой ён аналізуе 
вынікі доўгатэрміновага вы- 
вучэння ста шчаслівых аме- 
рыканскіх сем’яў. Кніга Гва- 
рэндзі паказвае, што трады- 
цыйныя каштоўнасці, пад- 
муркам для якіх служаць 
узаемны давер, праўда і лю- 
боў, з ’яўляюцца гарантам 
паспяховага выхавання. I ў 
гэтай атмасферы ўдзел баць- 
кі ў выхаванні дзіцяці асаб- 
ліва каштоўны.

Часам бацькоўскі інстынкт 
прыходзіць да чалавека сам 
па сабе, здараецца, яго трэ
ба развіваць. Але вынік — у 
вышэйшай ступені добры ўп- 
лыў на развіцё дзіцяці.  Дзе- 
цям патрэбны:

Ч А Л А В Е К , 
Я Ў Л Я Е  ДА

Я К І  IIPA- 
IX Л Ю БОЎ .

Пастар Кенет Мід гаворыць, 
што часцей за ўсё ў час гута- 
рак у сем’ях яму даводзіла- 
ся чуць ад дзяцей: «Я хацру 
бы, каб тата сказаў мне, што 
лю біць  м яне» .  С в я тар ы ,

кансультанты па сямеиных 
проблемах і псіхолагі паста- 
ян на сутыкаюцца з гэтым 
жаданнем, выказаным у той 
ці іншай форме: нават дарос- 
лы я дзеці жадаюць, каб баць- 
кі выражалі любоў да іх 
больш выразна.

Такое адкрытае выражэнне 
любві да дзіцяці надае яму 
больш неабходнай упэўненае- 
ці І натхнення.

Гварэндзі вызначыў, што 
«ў моцных сем’ях бацькі, якім 
цяж ка  выражаць сваю лю- 
боў, прыкладвалі для гэтага 
асаблівыя намаганні». Нека- 
торыя пісалі пра любоў лісты, 
паштоўкі. Адзін чалавек, які 
пісаў музыку, дарыў сваім 
дзецям песні, каб расказаць 
ім, як  ён іх любіць.

Важны спосаб выяўлення 
любві бацькі да дзіцяці — гэ
та праяўленне пяшчоты да 
маці. Адкрытае выражэнне 
кахання паміж бацькам і 
маці — адзін з тых фактараў, 
якія  асабліва ўзмацняюць 
у дзіцяці адчуванне стабіль- 
насці ўсяго навакольнага і 
пачуццё ўпэўненасці ў сабе.

ЧА Л А В ЕК , Я К І  П Р А В O- 
Д З ІЦ Ь  3  IMI ЧАС. Бываюць, 
моманты, калі дзіцяці неаб
ходна проста прысутнасць

бацькі. I ніхто не ў стане 
яго замяніць. «Часцей за ўсе 
дзіцячыя ўспаміны аб бацьку 
звязаны проста з яго прысут- 
насцю,— падкрэслівае Гва- 
рэндзі,— Самае каштоўнае, 
што звязана ў памяці дзіцяці 
з вобразам бацькі ,— гэта звы- 
чайныя эпізоды з жыцця 
сям’і».

ЧА ЛАВЕК, Я К І  Б ГЛЯ- 
Д З Е Ў  НА СВЕТ IX В А Ч Ы - 
MA. На гэта правіла асабліва 
часта забываюцца бацькі.  
I таму іх часта заводзяць у 
тупік учынкі іх дзяцей. На
прыклад, бацька пакупае дач- 
цэ дарагую ляльку і бачыць, 
што яна гадзінамі гуляецца 
са скрынкай, у якой прынеслі 
ляльку. Для яе ж  гэта не 
скрынка, а палац. Бацькам 
нядрэнна б было ўспомніць 
тыя часы, калі ложак для іх 
быў касмічным караблём.

ЧА ЛАВЕК, Я К І  Б УСТА- 
НА ВІЎ Д Л Я  IX М Е Ж Ы  ПА- 
ВОДЗІН. Бацькі,  як ія  не 
вельмі імкнуцца прывучыць 
сваіх дзяцей да дысцыпліны, 
забываюцца на тое, што ў д зя 
цей ёсць інтуіцыя ў адносінах 
дысцыпліны і свабоды.

Дысцыпліна — гэта жорст- 
кая і рызыкоўная форма люб- 
ві, таму што дзіця часта не 
гірымае таго, ад каго яна зы-

ходзіць. Аднак вынікі даслед- 
ванняў Гварэндзі паказваюць, 
што, калі да дысцыгіліны пры- 
вучаюць на аснове справнд- 
л і в а с ц і ,  у а т м а с ф е р ы  
любві, дзецям яна ідзе на 
карысць, і яны  самі гавораць 
аб гэтым.

Па словах Джэймса Добса- 
на, епецыяліста ў пытаннях 
выхавання, бацькі,  як ія  нера- 
шуча прывучаюць дзяцей да 
ды сцы пл іны , за к ан чв аю ц ь  
тым, што караюць іх проста 
так. Пакаранне — гэта тое, 
што бацькі  в ы к а р ы с т о ў -  
ваюць у адносінах да дзіця- 
ці. Дысцыпліна — тое, што 
яны робяць дзеля дзіцяці.  
У яе ёсць пэўная мэта, 
заспаваная на любві: выпра- 
віць гіаводзіны дзіцяці.

LIIto ж  значыць бацька для 
дзіцяці? Гэта цяжка выразіць 
у накладных тэрмінах, але 
дзеці ведаюць адказ на гэта 
пытанне. Нэнсі Кэратэрс, 
дыпламаваная медыцынская 
сястра, якая  працуе ў палаце 
для цяжкахворых дзяцей, ад- 
значае: «Я не раз назірала, 
што, калі дзіця адчувае моц- 
пы боль ці знаходзіцца над 
пагрозай смерці, ён кліча 
бацьку. Ён любіў маці, але па- 
клікаў бацьку».
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